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 المستخلص
درتت ي عله تي اعتادظ د فيتتار ا درعقا ت  علتت      علت  درتا س   قامت  ذت ا دراسد تت      

 نتاد  درعقا ت  اهاريت  ا     درقعدسدت درتأاع ي  حيث تهتا ذت ا درعقا ت  متث    تع     

تتصتف   نهتا  درقضائي   عقا  درامث مميزدت , حماع  دلأاعدا مث تهسف دلإادسة

 درنزدذتت  رتققتتتر دحتتددر دلإادسة رلقادعتتا درقانانيتت  عنتتا م ا تتعتها       اعتتا الحي

إضاا  إلى درتخصص  دراسدع  ا حست  د ناععتات ثيتث عستت ي       ,راظائفها

دعتتات إحتا     إذ,فيتار علت  درقتعدسدت درتأاع يت     درفعا ا ظت  سقا ت  اعتادظ د    

 ظ علجتتأ رلقضتتاب  عتت     هتتي دنتهتتا    ,حقتتي درستتل ات درهامتت  علتت  حععتتتي    

   عتتا  تتاظ ذتت د درهمتت   تت     درنفيتتار اتتصذد دتتق  اعتتادا  دتت ط عمتت  درستتل      

رقتا د تتهاا      .مث ث  عته  إرغابا    درتهاعض عني     ليهما مهتا  مشع    

دال إلى درتنفيي  دلأم   رلهقاب درتأاعبي  ذرك  ا تخادر مث ذ ا دراسد   درا

ا ملكتتت  درهع يتتت   د تتتنهلم د قتتتاسظ  د تتتنهلم درتقليلتتت   ههلتتت  ن تتتا  اسد تتت    

 .   هض قادن  ا ل درهار  لما سمق  درفعد  ر رك  درسهااع   د تأنس
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Abstract 

          This study investigates the role of the Grievance Board in 

reviewing the disciplinary actions. Such a review is considered as one of 

the most effective judicial reviews in protecting individuals from 

administrative arbitrariness and safeguarding their rights and freedoms.  

This is due to the fact that judiciary power is characterized by impartiality 

and integrity in forcing administration to demonstrate respect for the legal 

rules. In addition, and due to its specialization and expertise in resolving 

disputes, an individual under the disciplinary actions of the board can 

refer to the court power if his rights or freedoms are jeopardized by 

public authorities.  If his claim proved true, the action of such an 

authority, whatever is, should become illegal and either to be canceled or 

replaced, or both. The study is aimed to achieve the optimal disciplinary 

actions by adopting both the comparative approach and analytical 

approach and applied them to Saudi Arabia setting, besides using some 

relevant global laws whenever deemed appropriate. 

 
 
 
 
 

 


